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نفت ستاره 
خلیج فارس رتبه 

نخست شرکت های 
ایران را کسب کرد

شرکت نفت ستاره خلیج فارس 
در بیست و ششـــمین همایـــش 
بـــه  ایـــران  برتـــر  شـــرکت های 
عنـــوان رتبـــه نخســـت معرفـــی 
شـــد. به گزارش روابـــط عمومی 
و بین الملل شـــرکت نفت ستاره 
خلیج فارس، بیست وششـــمین 
همایش شـــرکت های برتر ایران 
بـــه همـــت ســـازمان مدیریـــت 
صنعتـــی در راســـتای معرفـــی و 
شناخت ۵۰۰ شرکت برتر ایران در 
مرکـــز همایش هـــای بین المللی 
صدا وســـیما برگزار شـــد. در این 
همایـــش کـــه بـــا حضـــور عضـــو 
 ، م نظـــا مصلحـــت  تشـــخیص 
وزرای امـــور اقتصـــادی و دارایـــی 
و صنعـــت، معـــدن و تجـــارت به 
عنوان میهمانـــان ویژه و مدیران 
شرکت های صنعتی بزرگ کشور 
برگـــزار شـــد، ۵۰۰ شـــرکت برتـــر 
کشور با شـــاخصه اصلی ارزیابی 
در فروش معرفی شدند. در این 
همایـــش شـــرکت نفت ســـتاره 
خلیج فـــارس بـــا درخشـــش به 
عنوان شـــرکت نخســـت فروش 
ایـــران  در میـــان شـــرکت های 
اســـامی معرفی شـــد. همچنین 
در ارزیابی شاخصه های صادرات 
نیز ایـــن مجموعه عظیـــم نفتی 
کشـــور توانست در شـــرایطی که 
طـــی ســـال گذشـــته مســـتقیماً 
نـــی  جها ر  ســـتکبا ا ی  ســـو ز  ا
تحـــت تحریـــم قـــرار گرفـــت با 
شگفتی ســـازی به رتبه ۵ دســـت 
یابد و در شـــاخصه ارزش افزوده 
نیز رتبه ۷ کشـــور را کســـب کند. 
مدیرعامل شـــرکت نفت ســـتاره 
ســـپاس  ضمـــن  خلیج فـــارس 
متعهـــد  کارکنـــان  مســـاعی  از 
بزرگ تریـــن پالایشـــگاه میعانات 
ص  خصـــو ر  د  ، ن جهـــا ی  ز گا
کســـب این افتخارات ارزشـــمند 
اظهـــار کـــرد: با اعمـــال تغییرات 
عملیاتـــی در پالایشـــگاه در ایـــن 
مـــدت میـــزان تولیـــد و تحویـــل 
بنزیـــن و اجـــزای بنزینی افزایش 
چشـــمگیری داشته اســـت. وی 
ادامـــه داد: از دیگـــر عوامل مؤثر 
در درخشـــش فروش و صادرات 
پالایشـــگاه  ایـــن  فرآورده هـــای 
ی  ی هـــا یز مه ر نا بر بـــا  کـــه 
متخصصـــان جـــوان پالایشـــگاه 
صـــورت  خلیج فـــارس  ســـتاره 
افزایـــش  رکوردزنـــی  گرفـــت، 
خوراک در ســـال گذشته بود که 
از ابتـــدای راه اندازی پالایشـــگاه 
تاکنون بی ســـابقه بوده اســـت. 
جعفرپور در پایـــان با بیان اینکه 
افزایش تولیـــد بنزیـــن و اجزای 
بنزینی بـــه ارزش افزوده بیشـــتر 
و کیفی ســـازی فرآورده هـــا نیـــز 
ســـودآوری برای ایـــن مجموعه را 
رقم زده است، گفت: امیدواریم 
بـــا برنامه ریزی، تـــاش و همت 
کارکنـــان ابرپالایشـــگاه میعانات 
گازی جهان، تولید ارزش افزوده 
بیشـــتر را برای ایران اسامی رقم 
بزنیـــم تا همگان بیـــش از پیش 
درخشش ســـتاره پالایشی کشور 

را شـــاهد باشند.

آغاز فروش بلیت قطار 
 پرسرعت ترنست 

تهران-یزد
ــال مـــخـــتـــاری، ســخــنــگــوی  ــ ج
ــت راه آهـــــن از بــازگــشــت  ــرک ش
ــزد و  ــران - یـ ــه قــطــار تــرنــســت ت
خبر  چهارشبه  روز  از  به عکس 
۸ سال گذشته  داد و گفت: در 
پرسرعت  ترنست  قطار  رام   ۲۰
)مانند قطار های ۸ ساعته تهران- 
مشهد( به دلیل عدم تعمیرات 
کلی متوقف و زمینگیر شده بود 
ایــرانــی  بــا همت مهندسان  کــه 
ــازســازی و بــه مسیر بازگشت.  ب
نخستین قطار ترنست پرسرعت، 
ــروز و همزمان با شب میاد  ام
امــیــرالــمــؤمــنــیــن عــلــیــه الــســام 
یــزد حرکت  به مقصد  تهران  از 

خواهد کرد.

در ســـال های گذشـــته بـــه دلیـــل عـــدم 
ارتباطـــات و  ســـرمایه گذاری در حـــوزه 
ســـرکوب تعرفـــه ای کـــه صـــورت گرفته، 
اپراتورها دچار مشکاتی در توسعه شبکه 
خود شـــده اند که این امـــر کاهش کیفیت 
شـــبکه و پایـــداری آن را به دنبـــال خواهد 

. شت ا د

کاهش شدید قدرت سرمایه گذاری 
اپراتورها

اپراتورهای ارتباطی طی ماه های گذشـــته 
درخواســـت افزایـــش تعرفـــه خدمـــات 
اینترنـــت را بارهـــا بـــه ســـازمان تنظیـــم 
مقـــررات و ارتباطـــات رادیویـــی مطـــرح 
کرده انـــد. آنها پیـــش از این بارهـــا اعام 
کردنـــد برای دسترســـی کاربران شـــان به 
اینترنت پرســـرعت و باکیفیت و امن نیاز 
به ســـرمایه گذاری در این بخـــش دارند و 
اگـــر افزایش تعرفـــه صورت نگیـــرد، دیگر 
نمی تـــوان بـــا تجهیـــزات و امکانـــات فنی 
موجـــود اینترنـــت بـــا کیفیـــت در اختیار 

مردم قـــرار داد. 
ماجـــرا تـــا آنجـــا پیش رفـــت کـــه مدیران 
عامـــل هشـــت اپراتـــور ارتباطـــی )ثابت و 
ســـیار( با امضای نامه ای به رئیس جمهور 
خواســـتار افزایـــش صددرصـــدی تعرفـــه 
اینترنت شـــدند. آنهـــا در ایـــن نامه عدم 
تناســـب توسعه زیرســـاخت ارتباطی مورد 
نیـــاز برای پشـــتیبانی از اقتصاد دیجیتال، 
عدم تناســـب افزایـــش تعرفه بـــا افزایش 
هزینه های نگهداری و توســـعه شـــبکه در 
ســـنوات گذشـــته، کاهش شـــدید قدرت 
ســـرمایه گذاری اپراتورهـــا، افزایـــش نرخ 
ارز در ســـالیان گذشـــته، نبود منابع مورد 
نیاز بـــرای ســـرمایه گذاری در فناوری های 
جدیـــد مانند اینترنت نســـل پنجم و... را 
از مهم ترین دلایل خود برای درخواســـت 
ایـــن افزایـــش دو برابری تعرفـــه اینترنت 

عنـــوان کرده اند.

شروط در مقابل افزایش تعرفه 
پذیرفته شد

در نهایـــت اپراتورهـــای ارتباطـــی با حضور 
در ســـازمان تنظیم مقررات شـــروط مورد 
نظـــر ایـــن ســـازمان را پذیرفته انـــد تـــا در 
ازای افزایش ســـایت های نســـل پنجم به 
۱۰ درصـــد تـــا پایـــان ســـال ۱۴۰۳، افزایش 
پوشـــش نســـل چهـــارم در کشـــور به ۹۶ 
درصـــد تا پایـــان ســـال ۱۴۰۳ و افزایش ۳۰ 
درصـــدی میانگین ســـرعت اینترنت در ۶ 
ماه آینـــده، بتواننـــد تعرفه اینترنـــت را تا 

ســـقف ۳۴ درصد افزایـــش دهند.

اوایـــل دی مـــاه خبـــر افزایـــش تعرفـــه 
و  شـــد  منتشـــر  اینترنـــت  بســـته های 
پـــس از آن ســـازمان تنظیـــم مقـــررات و 
ارتباطـــات رادیویـــی اعام کـــرد اپراتورها 
باید به صورت شـــفاف و با انتشـــار جدول 
مقایسه ای به تشـــریح جزئیات مربوط به 
افزایش تعرفه خـــود بپردازند. بر اســـاس 
توافقـــی کـــه میـــان وزارت ارتباطـــات و 
اپراتورهـــا صـــورت گرفـــت، آنهـــا متعهـــد 
شـــدند تمام درآمدی که از طریق افزایش 
تعرفـــه بـــه دســـت می آوردنـــد را صـــرف 
توســـعه شـــبکه خود کنند. عـــاوه بر آن 
وزارت ارتباطـــات به اپراتورهـــا تذکر داد که 
اجـــازه حـــذف هیچ کـــدام از بســـته های 
خـــود را ندارنـــد و افزایـــش ۳۴ درصـــدی 
تعرفـــه اینترنت شـــامل ترافیـــک داخلی 

. نیست
روز گذشـــته -۳ بهمن ماه- مدیران عامل 
اپراتورهای ثابت و ســـیار کشور در نشست 
خبـــری »بررســـی و تبـــادل نظـــر پیرامون 
انجـــام تعهـــدات اپراتورهـــا بـــرای بهبـــود 
کیفیـــت اینترنـــت باتوجه بـــه تغییـــرات 
تعرفه ای« که بـــا حضور »امیـــر لاجوردی« 
قائم مقـــام وزیـــر ارتباطات برگزار شـــد به 
تشـــریح مشـــکات عمده ای کـــه در این 
ســـال ها بـــا آن مواجه بودنـــد و مانع از به 
ســـرانجام رســـیدن برنامه های توسعه ای 

آنها شـــده اســـت، پرداختند.

بهبود شبکه ارتباطی نیازمند 
سرمایه گذاری جدی تر است

در ایـــن نشســـت »بیـــژن عباســـی آرند« 
مدیرعامـــل اپراتـــور ایرانســـل گفـــت: در 
چند ســـال اخیر اســـتفاده جدی مردم از 
اینترنت افزایش یافته اســـت. پیش بینی 
اپراتورهـــا برای توســـعه شـــبکه تـــا حدی 
توانســـت پاســـخگوی نیاز کاربران باشـــد 
امـــا بـــا افزایـــش اســـتفاده از اینترنـــت، 
ظرفیت هـــا تـــا حدی پر شـــد. بـــرای رفع 
ایـــن مســـأله نیازمنـــد تغییـــر برنامه های 

خـــود بودیم.
وی بـــا تأکیـــد بـــر اینکـــه وزارت ارتباطات 
تمـــام تـــاش خـــود را کـــرد تا در توســـعه 
زیرســـاخت ها بـــه اپراتورهـــا کمـــک کند، 
گفـــت: بـــا افزایـــش هزینه هایـــی کـــه در 
چند ســـال اخیر اتفـــاق افتـــاده، اپراتورها 
برای بهبود شـــبکه نیازمند سرمایه گذاری 

هســـتند. جدی تر 

درآمد حاصل از افزایش تعرفه، 
صرف توسعه می شود

»حمیـــد بهـــروزی« معاون فنی و توســـعه 
شـــبکه اپراتور همـــراه اول با بیـــان اینکه 
اپراتورهـــا در چنـــد ســـال اخیـــر افزایش 
تعرفه نداشـــتند، تصریح کـــرد: اگر به طور 
میانگین ســـالی۳۰ درصـــد افزایش تعرفه 

اینترنت اعمال می شـــد می توانســـتیم در 
همین حد ســـرمایه گذاری کنیم و توسعه 
شـــبکه را پیش ببریم. باید بـــه این نکته 
توجـــه کنیم کـــه هزینـــه اپراتورهـــا دلاری 
اســـت اما اینترنت را به ریال می فروشـــند 
و درآمدشـــان ریالی می شـــود. اگر قیمت 
دلار افزایش پیدا نمی کـــرد ما نیز افزایش 
تعرفه ای را خواســـتار نبودیم. اگر افزایش 
تعرفه هـــا بـــه نســـبت نـــرخ تـــورم صورت 
نگیرد بایـــد منتظر این باشـــیم کـــه مثاً 
به کاربران اعام کنیم که در این ســـاعات 
از شـــبانه روز، ســـرعت اینترنـــت با کندی 

مواجه می شـــود.
بهـــروزی تصریح کـــرد: متعهد شـــده ایم 
کـــه کل درآمـــدی کـــه از افزایـــش تعرفـــه 
اخیـــر حاصـــل می شـــود را برای توســـعه 
زیرســـاخت های خـــود هزینـــه کنیـــم و 
این مـــازاد بر ســـرمایه گذاری اســـت که از 
قبـــل برای توســـعه زیرســـاخت ها در نظر 
گرفتـــه بودیـــم. در میان مدیـــران عامل 
اپراتورهایی که در جلسه حضور داشتند، 
اپراتورهـــای ثابت گایه بیشـــتری از عدم 
ســـرمایه گذاری در ســـال های گذشـــته 
داشـــتند. ۲ دهه غفلت در سرمایه گذاری 
اینترنـــت ثابـــت کـــه باعث شـــده ضریب 
نفـــوذ این فناوری در کشـــور روی یک خط 
صـــاف حرکـــت کنـــد و افزایـــش آنچنانی 

نداشـــته باشد.
یکـــی از اقدامـــات مهـــم وزارت ارتباطات 
دولـــت ســـیزدهم کـــه نتیجـــه آن را در 
طولانی مـــدت روی بســـتر اینترنت ثابت، 
نســـل پنجـــم اینترنـــت، اینترنت اشـــیا و 
فناوری هـــای جدید خواهیم دیـــد، ایجاد 
۲۰ میلیون پوشـــش فیبرنوری برای منازل 

و کســـب و کارها است.

دولت برای توسعه فیبرنوری وارد 
یک کار پرچالش، هزینه بر و سخت 

شد
توســـعه فیبرنـــوری از آن دســـت کارهـــای 
ســـخت، هزینه بـــر و پر چالش اســـت که 
کمتر دولتی به ســـمت آن قدم برمی دارد، 
امـــا وزیـــر ارتباطات از روز نخســـت حضور 
خـــود در وزارتخانه متعهد شـــد تـــا پایان 
دولت بـــرای ۲۰ میلیون خانوار در کشـــور 
پوشـــش فیبرنوری ایجاد کنـــد و کاری که 
تمـــام کشـــورها با صـــرف یک دهـــه وقت 
انجـــام داده اند را ظرف مدت چهار ســـال 

به پایان برســـاند.
»ایمان میـــری« مدیرعامل »هـــای وب« از 
مدیـــران عامـــل اپراتورهای ثابـــت حاضر 
در ایـــن جلســـه بود کـــه اعام کـــرد در ۲ 
دهـــه گذشـــته ســـرمایه گذاری در اپراتور 
ثابـــت رخ نـــداده و همین مســـأله باعث 
شده بیشترین ترافیک اینترنت بر دوش 
شـــبکه ســـیار باشـــد. وی افزود: در حوزه 

اینترنت ثابت شـــبکه هایی کـــه نیاز بوده 
ایجاد نشـــده اســـت. اتفاق مهمـــی که در 
دولت ســـیزدهم به وقوع پیوســـته، تغییر 
نگاه مســـئولان به حـــوزه اینترنـــت ثابت 
اســـت و توســـعه ایـــن شـــبکه به عنـــوان 
بالاتریـــن اولویت حـــوزه ارتباطات در نظر 

گرفته شـــده است.
میری تصریح کرد: از پنج ســـال گذشـــته 
قیمـــت همه چیز چندبرابر شـــده اســـت 
درحالی که در تعرفه اینترنت هیچ اتفاقی 
رخ نداده اســـت. بایـــد صادقانه این نکته 
را مطـــرح کنیـــم کـــه اگـــر همگـــی کمک 
نکنیـــم وضعیت حـــوزه ارتباطـــات هر روز 
بدتر خواهد شـــد. عاوه بر مسائل مالی، 
برخی از نخبـــگان و نیروی انســـانی را نیز 
از دســـت داده ایـــم چرا که اوضـــاع منابع 
ورودی بـــرای تأمین این نیروها مناســـب 
نیست. »حسن شانه ساززاده« مدیرعامل 
اپراتـــور شـــاتل با بیـــان اینکه بیشـــترین 
تجهیـــزات اپراتورهـــا از خـــارج از کشـــور 
تأمین می شـــود و هزینه آنها در پنج سال 
گذشـــته، چندبرابر شـــده اســـت، گفت: 
بعد از فنـــاوری ADSL در حـــوزه اینترنت 
ثابت، ما شـــاهد توســـعه دیگـــری نبودیم 
و ســـرمایه گذاری حداقلـــی در بســـتر این 
فناوری انجام شـــده اســـت. بـــا اقدامات 

گزارش

دولـــت ســـیزدهم در حـــوزه فیبرنـــوری، 
توســـعه اینترنـــت ثابـــت شـــروع شـــده 
اســـت. با اینکه نرخ بازگشـــت ســـرمایه 
این پروژه ملی تا ۱۰ ســـال طول می کشـــد 
اما دولـــت تصمیم گرفت در این مســـیر 

حرکـــت کند.
وی افـــزود: بـــا ســـرمایه گذاری در حوزه 
فیبرنوری انتظار داریـــم نیمی از ترافیک 
شـــبکه ســـیار بـــه شـــبکه ثابـــت منتقل 
شـــود تا کیفیت شبکه ســـیار بهبود یابد 
و توازنی میان اســـتفاده از اینترنت ثابت 

و ســـیار به وجـــود بیاید.

افزایش هزینه سرمایه انسانی 
16برابر شده است

»محمدعلـــی یوســـفی زاده«، مدیرعامل 
اپراتـــور ثابـــت آســـیاتک در ادامـــه ایـــن 
نشســـت بـــه مقایســـه هزینـــه برخـــی از 
ارتباطـــات  توســـعه صنعـــت  الزامـــات 
پرداخـــت و گفـــت: از ۵ ســـال قبـــل تـــا 
امروز، افزایش ۱۶ برابری هزینه ســـرمایه 
انســـانی را شـــاهد بودیـــم. بحـــث دیگر 
افزایش هزینه برق اســـت که در این بازه 
۵ ســـاله به هشـــت برابر رســـیده است.

یوسفی زاده خاطرنشـــان کرد: در بخش 
تأمیـــن اینترنـــت وزارت ارتباطـــات بـــا 
تغییری که در نرخ اینترنت زیرســـاخت 
داشـــته، توانســـته از اپراتورهـــا حمایـــت 
ینترنـــت  ا قیمـــت  وزارتخانـــه  کنـــد. 
زیرســـاخت بـــرای اپراتورهـــا را ۴ درصـــد 
کاهـــش داده اســـت. ایـــن حمایت هـــا 
۳۴ درصـــد  امـــا  صورت گرفتـــه اســـت 
افزایش تعرفه حتی تورم ۲ ســـال گذشته 
را نیز پوشـــش نمی دهد؛ اما ما به عنوان 
اپراتور تصمیـــم گرفتیم با همین افزایش 

تعرفه توســـعه را آغـــاز کنیم.

اقتصاد کشور در گرو کیفیت شبکه 
ارتباطات

در ادامه »حســـین مـــازاده« مدیرعامل 
رایتـــل تصریح کـــرد: اینترنت بـــه ابزاری 
تبدیل شـــده که غیر از کاربران عمومی، 
بخش هـــای عمده صنعـــت و خدمات از 
آن اســـتفاده می کنند. اگر کیفیت شبکه 
ارتباطـــات مـــا حفـــظ نشـــود کل اقتصاد 
از شـــبکه بانکـــی گرفتـــه تـــا حمل ونقل 

متضرر می شـــوند.
وی تصریـــح کرد: اگر فقـــط نرخ افزایش 
منابع انســـانی در این ســـال ها را در نظر 
بگیریـــم، بایـــد افزایش تعرفه بیشـــتری 
رخ مـــی داد. ســـهامداران مـــا در تمامی 
مجامعـــی کـــه برگـــزار می کنیم بـــه این 
نکتـــه اعتـــراض می کنند که به نســـبت 
خ ســـود مناســـبی  ســـرمایه گذاری نـــر
دریافت نمی کننـــد. این در هیچ صنعتی 
قابل قبول نیســـت. تمـــام اینهـــا باعث 
می شـــود کـــه اپراتـــور از توســـعه شـــبکه 
عقب بماند و کاربر کیفیتـــی که نیاز دارد 

را به دســـت نیاورد. 

میزان سرمایه گذاری اپراتورها 
بشدت کاهش یافته است

»امیـــر لاجوردی« در نشســـت »بررســـی 

و تبـــادل نظر پیرامـــون انجـــام تعهدات 
اپراتورهـــا بـــرای بهبود کیفیـــت اینترنت 
با توجـــه بـــه تغییـــرات تعرفـــه ای« که با 
حضـــور مدیران عامـــل اپراتورهای ســـیار 
و برخـــی از اپراتورهای ثابت برگزار شـــد، 
گفـــت: بهبـــود کیفیـــت ارتباطـــات جزو 
وظایف وزارت ارتباطات و سازمان تنظیم 
مقررات اســـت. هـــدف وزارت ارتباطات 
این اســـت کـــه تا پایـــان دولـــت بتوانیم 
۲۰=میلیـــون پوشـــش فیبرنـــوری بـــرای 
خانوارهـــا ایجاد کنیم. انجـــام این کار در 
کشـــورهای کوچکتر از ایران ۱۰ سال طول 
کشـــیده اســـت. با همـــکاری و همراهی 
اپراتورهـــا ایـــن پـــروژه بـــزرگ را تـــا پایان 
دولت بـــه نتیجـــه خواهیـــم رســـاند. تا 
پایان امسال پوشـــش به هشت میلیون 
خواهد رسید و اکنون بیش از ۵ میلیون 
و  ۲۰۰ هزار پوشـــش ایجاد شـــده اســـت.
رئیـــس رگولاتـــوری بـــا تأکیـــد بـــر اینکه 
توســـعه شـــبکه مبتنـــی بر نســـل پنجم 
اینترنـــت از دیگر مســـائلی اســـت که با 
جدیت دنبال می شـــود، گفت: باندهای 
فرکانســـی ۳۶۰۰ تا ۳۸۰۰ را پس از سال ها 
بـــه مزایـــده گذاشـــته و آن را در اختیـــار 
اپراتورهای ســـیار قرار خواهیـــم داد تا به 
موازات شـــبکه ثابت، شـــبکه ســـیار نیز 
توســـعه پیدا کنـــد و با تنظیم گـــری کاری 
کنیم تـــا بار اینترنت از شـــبکه ســـیار به 
شـــبکه ثابت انتقـــال داده شـــود. با این 
اتفاق کیفیت هر ۲ شـــبکه ارتباطی کشور 

بهبـــود پیـــدا می کند.
وی افزود: ســـه اپراتور ســـیار در سال ۹۶ 
مجموعاً ۱۳۰۰ میلیون دلار سرمایه گذاری 
داشـــتند کـــه این عـــدد در ۱۴۰۱ بـــه ۵۸۰ 
کاهـــش  رونـــد  رســـید.  دلار  میلیـــون 
ســـرمایه گذاری در ایـــن بخـــش کامـــاً 
مشـــهود اســـت. از طرفـــی دیگر ســـهم 
بخـــش ارتباطـــات و فنـــاوری اطاعات از 
تولید ناخالص ما مشـــخص است و باید 

در ایـــن حـــوزه نیز تدبیر شـــود.
آخریـــن  اینکـــه  بیـــان  بـــا  لاجـــوردی 
نرخ گذاری حـــوزه پیامک موبایل ســـال 
۸۹، مکالمـــه همـــراه ســـال ۹۲، مکالمه 
ثابـــت ســـال ۹۵، داده همراه ســـال ۹۵ 
و داده ثابـــت ســـال ۹۶ بـــوده اســـت، 
افزود: وزارت ارتباطات معتقد اســـت که 
افزایش قیمت باید با شـــرایط توسعه ای 
همـــراه باشـــد. افزایـــش ســـایت های 
نســـل پنجـــم اینترنـــت بـــه ۱۰ درصـــد تا 
پایـــان ســـال ۱۴۰۳، افزایـــش پوشـــش 
نســـل چهارم در کشـــور بـــه ۹۶ درصد تا 
پایان ســـال ۱۴۰۳ و افزایش ۳۰ درصدی 
میانگیـــن ســـرعت در ۶ مـــاه آینده جزو 
مهم ترین شـــروط پذیرفته شده توسط 

اپراتورهـــای ارتباطی اســـت.
وی تأکیـــد کرد: عدم حذف بســـته های 
موجـــود، عـــدم تغییـــر قیمـــت ترافیک 
داخلـــی و ارائه ۱۲ گیـــگ اینترنت هدیه 
بـــه عموم مـــردم نیـــز از دیگـــر تعهدات 
اپراتورهـــا اســـت. در وزارت ارتباطات به 
صورت لحظه ای میزان توســـعه اپراتورها 
و بهبـــود شـــاخص های ارتباطـــی را رصد 

. می کنیم

بنگاه

رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور با تأکید 
بر اینکه هدف دولت این است که بودجه 
غیر تورمی بسته شود، گفت: روز گذشته 
در کمیسیون تلفیق، موارد ارجاعی از طرف 
صحن مجلس که ناظر بر مــوارد اختافی 
دولت و مجلس بود، مطرح شد و بتدریج 

در حال برطرف شدن است.

داوود منظور  در خصوص تغییرات کمیسیون 
تلفیق مجلس در لایحه بودجه ۱۴۰۳، اظهار 
کــرد: به طــور طبیعی نمایندگان در حین 
ــا و  ــت ه ــواس ــه، درخ ــودج بــررســی لایــحــه ب
پیشنهادهایی از جاهای مختلفی دریافت 
می کنند، زیرا نمایندگان پاسخگوی موکلین 
هستند و این موکلین اعم از اشخاص حقیقی 
یا حقوقی یا سازمان ها انتظاراتی دارند که 
ممکن است در زمان تدوین لایحه بودجه 
به آن موضوع ها توجه نشده باشد؛ لذا عمدتاً 
نمایندگان این مــوارد را بررسی می کنند و 

اگر مورد تأیید قرار بگیرند به بودجه الحاق 
خواهد شد. وی افزود: امسال در کمیسیون 
تلفیق بودجه هم الحاقاتی داشتیم، البته 
از نظر تعداد  نسبت به سال های گذشته 
کمتر بود، اما از نظر میزان بار مالی که ایجاد 
می کرد، عددهای نسبتاً متنابهی بود که 
این نگرانی را با هیأت رئیسه مجلس مطرح 
کردیم که محدودیت هایی در تأمین منابع 
داریم و تراز بودجه دولت با این الحاقات 
باید مــورد  کــه  تغییر مــی شــود  دستخوش 

بازبینی قرار بگیرد.

بخش زیادی از اختلاف نظرها 
برطرف شده است

ــرد:  ــح کـ ــری ــص ــور ت ــه ــم ــس ج ــی ــاون رئ ــعـ مـ
انجام  خوشبختانه همراهی خیلی خوبی 
تلفیق  کمیسیون  در  گذشته  روز  و  شــد 
مــواردی که از طرف صحن مجلس ارجاع 
شده بود و عمدتاً ناظر بر همین تغییرات 

و موارد اختافی بین دولت و مجلس بود 
که تقریباً به یک جمع بندی  خیلی خوبی 
رسید و نگرانی هایی که قباً داشتیم، با این 
میزان از هماهنگی که بین کمیسیون تلفیق 
مجلس و دولت برقرار شده، بتدریج در حال 
برطرف شدن است. منظور در مورد اینکه چه 
میزان بار مالی به بودجه اضافه شده است، 
بیان کرد: برآوردها متفاوت است و بستگی 
به محاسبه مفروضاتمان دارد، البته بین 
سازمان برنامه و بودجه و مرکز پژوهش های 
مجلس اختاف نظرهایی بود، ولی درصد 
قابل توجهی و عدد متنابهی نسبت به کل 
بودجه پیشنهادی دولت، اضافه شده بود 
که با بازنگری هایی که در حال انجام است، 
فکر می کنیم به یک توافق خوب بین دولت 

و مجلس نزدیک شویم.
رئیس سازمان برنامه و بودجه در خصوص 
نگاهی  اینکه  و  کارمندان  حقوق  افزایش 
شکل گرفته بود که دولت مخالف افزایش 
حقوق کارکنان است، گفت: افزایش حقوق 
ظرفیت های  با  متناسب  باید  دستمزد  و 
تامین مالی باشد و هدف دولت این است 
که بودجه غیر تورمی بسته شــود. منظور 
توضیح داد: قطعاً مردم راضی نخواهند بود 
که میزان حقوق و دستمزد را بالا ببریم، اما 
از روش های تورمی مانند روش های قرضه ای 
بانکی  از ظرفیت های نظام  با استفاده  یا 
تأمین  را  بخواهیم کسری بودجه دولــت 
کنیم، زیرا درنهایت اثر تورم بیشتر می شود 

و افزایش حقوق را خنثی می کند.

خبر

وضعیت صنعت ارتباطات از زبان مدیران اپراتورها

 عواقب غفلت دولت گذشته 
از توسعه اینترنت

گزارش جدید ایسپا نشان می دهد

نمره قبولی مردم به پیام رسان های داخلی
نتایج نظرسنجی جدید مرکز افکارسنجی دانشجویان ایران )ایسپا( 

از میزان استفاده ایرانی ها از پیام رسان ها و رسانه های اجتماعی تا 
پایان دی ماه سال جاری، گویای یک جهش پنج برابری استفاده 

مردم از پلتفرم های داخلی است. به گزارش روزنامه »ایران«، 
اگرچه آمار میزان استفاده از پیام رسان های کشور، همواره از سوی 

مدیران وزارت ارتباطات به شکل دوره ای گزارش می شد و نشان 
از افزایش کاربران آنها داشت، اما گزارش اخیر مرکز ایسپا نیز 

تأییدی بر اقبال مردم به خدمات دهندگان پیام رسان های کشور 
بود. برخی از نقاط برجسته در گزارش آماری ایسپا نشان می دهد، 

سهم کاربران پیام رسان واتس اپ در ایران از ۷۱ درصد در تیرماه 
سال ۱۴۰۰ با سقوط شدید نزدیک به ۵۰ درصدی به ۳۵ درصد در 

دی ماه سال جاری رسیده است. به عبارت دیگر تعداد کاربران 
این پیام رسان خارجی، همزمان با رشد و حمایت از پیام رسان های داخلی، نصف شده است که این افت بی سابقه در مدت مذکور، با وجود 

آمارهای ادعا شده از میزان دسترسی به فیلترشکن ها در تناقض بوده و نشان از رضایت کاربران ایرانی در اقبال به پیام رسان های داخلی در رفع 
نیازهایشان دارد.

نکته جالب توجه دیگر در گزارش ایسپا که به سیر نزولی کاربران اینستاگرام در ایران باز می گردد، این است که سهم ۵۳ درصدی این پلتفرم 
خارجی در تیرماه سال جاری به ۴۶.۵ درصد افت کرده است. بر اساس آمارهای ایسپا، از سوی دیگر و در همین مقطع زمانی، یعنی آغاز به کار 
دولت سیزدهم )تیرماه سال ۱۴۰۰( تاکنون که سهم سکوهای خارجی با چرخش کاربران ایرانی به سمت نمونه های داخلی رو به کاهش بود، 

شاهد جهش های ۳ تا ۸ برابری کاربران پیام رسان ها و سکوهای کشورمان بودیم. به شکل دقیق تر این آمار نشان می دهد، سهم پیام رسان ایتا 
از ۳ درصد در سال ۱۴۰۰ به بیش از ۲۵ درصد رسیده که گویای رشد ۸ برابری است. روبیکا نیز در همین مقطع توانست سهم خود را از ۸.۶ درصد 

با یک جهش حدود ۳ برابری به بیش از ۲۴ درصد برساند. البته این آمارها نیازمند تحلیل است چراکه به هر حال این تغییرات در سهم بازار 
داغ رقابت میان پیام رسان های داخلی و خارجی، به شکل تصادفی رخ نداده و اگر سطح ارائه خدمات آنها نامطلوب بود، قطعاً شاهد موفقیت 

سکوهای بومی نبودیم.
به عبارت دیگر خدمات مطلوب، کیفیت، سرعت، امنیت، تعرفه و نکته مهم تر پایداری در ارائه خدمات، در کنار سیاست های حمایتی وزارت 

ارتباطات و فناوری اطاعات از این زیرساخت منجر شد تا مردم به پیام رسان های داخلی که حاصل زحمات شبانه روزی فرزندان خودشان است، 
نمره قبولی بدهند.

این در حالی است که از آغاز به کار دولت سیزدهم و حمایت های جدی وزارت ارتباطات و فناوری اطاعات از رشد و توسعه خدمات دهندگان 
داخلی، آمارها نشان می دهد با اقدامات و برنامه های وزارت ارتباطات از جمله در اتصال متقابل میان پیام رسان های داخلی، تسهیات تعرفه ای 
و دیگر طرح  ها و هم اینکه ده ها میلیون کاربر به استفاده از این خدمات مشغول هستند و نیازهای خود را با استفاده از پیام رسان های بومی رفع 

می کنند، آهنگ این رشد مثبت همچنان ادامه دارد.

ـــرش بـ

خبر

موافقت دولت با افزایش ۲۰ درصدی حقوق

کمیسیون تلفیق در حال اصلاح مصوبات مورد اختلاف است

اپراتورهای 
ارتباطی با حضور 

در سازمان 
تنظیم مقررات 

شروط مورد نظر 
این سازمان را 
پذیرفته اند تا 

در ازای افزایش 
سایت های نسل 

پنجم به ۱۰ درصد 
تا پایان سال 

۱۴۰۳، افزایش 
پوشش نسل 

چهارم در کشور 
به ۹۶ درصد تا 

پایان سال ۱۴۰۳ و 
افزایش ۳۰ درصدی 

میانگین سرعت 
اینترنت در ۶ ماه 

آینده، بتوانند 
تعرفه اینترنت را 

تا سقف ۳۴ درصد 
افزایش دهند

تعیین تکلیف 
اپراتورها

ایـرنا


